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Hlavac, Vaclav

From: Hanzalek, Zdenek
Sent: 5 September, 2018 12:54
To: Hrdlicka, Frantisek; predsednictvoas@konference.cvut.cz; Hlavac, Vaclav; Cermak, 

Michal
Subject: Re: [Predsednictvo AS] Podnět k pracovní komisi k usnadnění dohody mezi 

rektorem, AS ČVUT a CIIRC

Vážený pane profesore Hrdličko, 

na téma existence Sněmu CIIRC jste se již dotazoval v červnu. V následujícím mailu přeposílám tuto komunikaci s 
panem Kosem.  

Na to navazovalo jednání AS ČVUT kde rektor předložil novelizovaný Statut CIIRC (novela myslím spočívala pouze ve 
změně odkazu na paragraf novlizovaného Statutu ČVUT ‐ taková novelizace odkazů na paragrafy se ve vnitřních 
dokumentech ČVUT asi obvykle neprovádí). AS ČVUT tuto novelu neschválil, jelikož si tuším vyžádal rozšíření o 
organizační strukturu CIIRC. Předpokládám, že v některém následujícím jednání AS ČVUT pan rektor tyto dokuenty 
předloží. Potud shrnutí. 

Statut CIIRC je dle názoru právníka CIIRC Michala Čermáka platný, přestože očekáváme jeho novelizaci. Říká zhruba 
toto: pokud bylo uloženo nějaké nové povinnosti do Statutu CIIRC vložit, tak to rozhodně neznamená, že je Statut 
neplatný, to by musel přímo stanovit zákon. V opačném případě by se nejenom Sněm, ale i ostatní orgány CIIRC asi 
ocitly v ilegalitě. 

Následující text jsme vypracovali společně s prof. Hlaváčem, který lépe rozuměl tomu, na co se asi ptáte. 

Demokracie na univerzitách dnes i v mnohasetleté minulosti, ve světě i u nás, je založena na samosprávě. Tato 
samospráva měla a má různou formu. Platný zákon o vysokých školách 111/1998 Sb., změna 230/2016 Sb. takovou 
samosprávu definuje. Podstatnými akademickými orgány (§7, §25) součástí jsou akademické senáty vysoké školy a 
fakult. Senáty volí akademičtí pracovníci a studenti. Vysokoškolský ústav (§34) svůj senát nemá a jeho samosprávu ze 
zákona zajišťuje Akademický senát univerzity.  

Když jsme vytvářeli CIIRC ČVUT, dobrovolně jsme navíc přidali další samosprávu reprezentovanou Sněmem CIIRC. To 
je právně v pořádku. Zákonu o vysokých školách Sněm CIIRC neodporuje. Jde o chování praeter legem, tj. právně je 
dovoleno vše, co není zákonem zakázáno. Sněm CIIRC dobrovolně přidává další samosprávu. Sněm CIIRC je uveden v 
čl. 6, Statutu CIIRC ČVUT. Tento vnitřní předpis byl schválen AS ČVUT.   

Proč jsme takový krok udělali? CIIRC ČVUT zamýšlí postupovat k excelenci rychleji, než je na českých univerzitách 
včetně ČVUT obvyklé. Kvalitu univerzity podstatně ovlivňuje kvalita sboru akademických pracovníků. U špičkových 
univerzit je kvalita akademických pracovníků podstatně vyšší. Je to proto, že kariérní řády špičkových univerzit, často 
reprezentované „tenure track“ pravidly, jsou mnohem výběrovější. Jen takto vybraní akademičtí pracovníci (a 
studenti různou měrou) tvoří jako voliči základ akademické samosprávy. V CIIRC jsme se v roce 2013 na radu prof. 
Rudolfa Haňky zvolili model osvědčený na University of Cambridge v Anglii. Základem jejich samosprávy je Regent 
House. CIIRC má Atestační komisi (čl. 17 Statutu CIIRC ČVUT) klasifikující pracovníky do kariérních stupňů, které 
stanoví Kariérní řád pro akademické pracovníky CIIRC. Jen pracovníci v nejvyšším kvalifikačním stupni podle čl. 1, 
odst. e., tj. vedoucí výzkumníci CIIRC tvoří Sněm CIIRC. Zatím je členů Sněmu jen málo, a tak mohou rozhodovat 
všichni. Až bude členů více, budou si moci zvolit svoje zástupce podobně jako na University of Cambridge.   

Univerzita má být založena na různorodosti. Forma dobrovolné samosprávy reprezentovaná Sněmem CIIRC je 
projevem takové různorodosti na ČVUT. Naše cesta může být inspirací pro ty, kdo budou měnit český zákon o 
vysokých školách, aby cestu ke kvalitě alespoň některých univerzit urychlili.  
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Členy Sněmu CIIRC jsou: prof. Dr. Ing. Zdeněk Hanzálek (předseda), prof. Dr. Ing. Robert Babuška, prof. Ing. Václav 
Hlaváč, CSc., prof. Ing. Vladimír Kučera, DrSc., dr. h. c., prof. Ing. Mirko Navara, DrSc., doc. Ing. Tomáš Pajdla, Ph.D., 
prof. Ing. Michael Šebek, DrSc., Dr. Ing. Josef Šivic, Mgr. Josef Urban, Ph.D., prof. Ing. Michael Valášek, DrSc., prof. 
Ing. Tomáš Vyhlídal, Ph.D. Jsou nějaké pochybnosti o jejich akademické kvalifikaci? Možná narážíte na formální 
záležitost, a to že tři vedoucí velkých OP VVV projektů výzvy Excelentní týmy nejsou formálně akademickými 
pracovníky. Tuto formální chybu bychom měli brzy napravit. 

Předpokládám, že Akademický senát ČVUT chápe výhody Sněmu CIIRC a nic mu nebrání v tom, aby s ním 
spolupracoval. 

Zdeněk Hanzálek a Václav Hlaváč 

Dne 03.09.2018 v 8:07 František Hrdlička napsal(a): 

Vážený pane profesore, 

sleduji Vaši korespondenci s předsedou AS ČVUT. Z celé diskuze jsem ovšem nepochopil 
jakou má souvislost Sněm CIIRC s řádnými aklademickými orgány, ze kterých je na ČVUT 
AS tím orgánem nejvyšším. 

Prosil bych postaven Sněmu CIIRC z pohledu zákona o VŠ srozumitelně vysvětlit. 

(Pokud vidíte souvislost pouze v tom, že AS ČVUT vykonává přímou kontrolní činnost na 
VŠ ústavech, tak tomu rozumím, ale souvislost se Sněmem CIIRC nevidím. Upozorňuji Vás, 
že Sněm CIIRC dle statutu, KTERÝ JE STÁLE DLE JIŽ NEPLATNÉHO ZNĚNÍ ZÁKONA 
O VŠ,  se skládá i z osob, které nejsou členy akademické obce ČVUT.) 

Velmi děkuji a s pozdravem 

František Hrdlička 




